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Объект исследования – отношение ко лжи. 
Предмет исследования – взаимосвязь личностных особенностей и 

отношения ко лжи в период ранней и средней взрослости. 
Цель исследования – установить взаимосвязь личностных особенностей 

и отношения ко лжи в период ранней и средней взрослости.  
Основные результаты. Ложь представляет собой сложное явление, 

зависящее от множества факторов, включая личностные особенности, 
ситуацию, контекст общения и нормы социального поведения. Отношение ко 
лжи также зависит от личностных характеристик, моральных убеждений и 
культурных норм. 

В период средней и ранней взрослости «ложь-сплетня» оценивается 
наиболее негативно из-за разрушительного характера сплетен для отношений и 
социальной динамики. «Ложь-самопрезентация», «ложь во благо» и «этикетная 
ложь» оцениваются менее негативно из-за их социальной функциональности. В 
ранней взрослости хуже относятся ко «лжи во благо» по сравнению с периодом 
средней взрослости, что может быть связано с процессом становления личности 
и формирования ценностных ориентаций. У мужчин и женщин наблюдаются 
различия в отношении к разным видам лжи в разные возрастные периоды. В 
ранней взрослости мужчины проявляют более негативное отношение ко «лжи-
сплетне», «лжи во благо» и «лжи-оправданию». В средней взрослости мужчины 
проявляют более негативное отношение к «этикетной лжи». У женщин в 
ранней взрослости чаще выражается негативное отношение ко «лжи во благо», 
«лжи-оправданию» и «лжи-сплетне». В средней взрослости женщины 
проявляют наиболее негативное отношение к «этикетной лжи». 

В ранней взрослости преобладают прямые связи личностных 
характеристик с отношением к различным видам лжи, особенно с отношением 
ко «лжи-умолчанию». В средней взрослости обнаружены более сложные и 
разнообразные связи между личностными особенностями и отношением к 
разным видам лжи. В средней взрослости открытость является наиболее 
коррелирующей с различными видами лжи. 
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The relationship of personal characteristics and attitudes to lying in the period 
of early and middle adulthood: abstract to the thesis / Gorbachevskaya Darina 
Nikolaevna; Faculty of Philosophy and Social Sciences, Department of Social and 
Organizational Psychology; scientific adviser Y. S. Smirnova.  

Object of research: the attitude to lying.  
Subject of research: the relationship between personal characteristics and 

attitudes to lying during early and middle adulthood. 
Purpose of research: to establish the relationship between personal 

characteristics and attitudes to lying during early and middle adulthood.  
The results. Lying is a complex phenomenon that depends on many factors, 

including personality traits, the situation, the context of communication and norms of 
social behavior. The attitude towards lying also depends on personal characteristics, 
moral beliefs and cultural norms. 

In the period of middle and early adulthood, the type of «lie-gossip» is 
evaluated most negatively due to the destructive nature of gossip for relationships and 
social dynamics. «Self-presentation lies», «lies for good» and «etiquette lies» are 
evaluated less negative because of their social functionality. In early adulthood, 
people feel worse about «lying for good» compared to the period of middle 
adulthood, which may be related to the process of personality formation and the 
formation of value orientations. Men and women have differences in attitudes 
towards different types of lies at different age periods. In early adulthood, men show 
a more negative attitude towards «lies-gossip», «lies for good» and «lies-
justification», perhaps due to a heightened sense of justice and responsibility. In 
middle adulthood, men show a more negative attitude towards «etiquette lies». In 
early adulthood, women are more likely to express a negative attitude towards «lies 
for good», «lies for justification» and «lies for gossip», perhaps because of their 
emotionality and sensitivity to social norms. In middle adulthood, women show the 
most negative attitude towards «etiquette lies». 

In early adulthood, direct correlations of personal characteristics with attitudes 
to various types of lies prevail, especially with attitude to «lie-silence». In middle 
adulthood, more complex and diverse connections were found between personality 
traits and attitudes to different types of lies. In middle adulthood, openness is the 
most correlated personality trait with various types of lies. 
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